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Peníze na výzkum a vývoj

 18.11.2008, 12:00, pořad: Ozvěny dne

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Snad každá vláda v posledních letech vetkla do svého programu podporu vědy jako jeden z důležitých cílů a zatím
žádná vláda nenašla odvahu vzít z rozpočtu peníze někde jinde a opravdu razantně navýšit peníze pro vědeckou
obec. V příštím roce by mělo na vědu jít o miliardu osm set milionů korun více než letos, celkově ale výdaje České
republiky na vědu a výzkum stále zaostávají za průměrem Evropské unie, nemluvě o zemích jako jsou Spojený státy
nebo Japonsko. Rektoři pěti pražských vysokých škol dnes uspořádali na téma financování vědy tiskovou konferenci.
V našem přenosovém voze je nyní rektor Karlovy Univerzity Václav Hampl. Dobrý den.

Václav HAMPL, rektor Karlovy Univerzity
--------------------
Dobrý den.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Pane rektore, je na tom česká věda z hlediska financování opravdu tak špatně, jak by naznačovaly statistické údaje?

Václav HAMPL, rektor Karlovy Univerzity
--------------------
Já myslím, že v tomto ty statistické údaje jsou poměrně přesvědčivé a přesné, byť možná by stálo za to předeslat, že
je na tom česká věda z hlediska financování výrazně líp než na tom byla třeba před deseti, patnácti lety. Nicméně to
je, myslím, malá útěcha v situaci, kdy chceme skutečně nejen dohánět civilizovaný svět, ale přece jen tam být rovnými
partnery a možná i trošičku v nějaké dohledné budoucnosti vůdčejší zemí.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Máte nějaké své vysvětlení, protože se navzdory veškerým slibům politiků nedaří najít v rozpočtu dostatek peněz?

Václav HAMPL, rektor Karlovy Univerzity
--------------------
Já myslím, že to je především záležitost politické vůle, politického rozhodnutí a nějakého vyjednávání mezi různými
vzájemně si konkurujícími prioritami. Já pořád jsem pevně přesvědčen a myslím, že různé volební výsledky mi v tomto
dávají za pravdu, že velká část občanů této země si je vědoma, že poměrně masivní investice do kvalitního vzdělávání
budoucí generace je dobrou investicí, která by v principu měla pomoci dobré ekonomické úrovni této země v budoucnosti.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
No, a jak se tento nedostatek peněz projevuje nyní? Dá se říci, že česká věda zaostává výrazně za vyspělým světem?

Václav HAMPL, rektor Karlovy Univerzity
--------------------
To bych skoro neřekl. Já si myslím, že opak je pravdou, že česká věda docela dohání vyspělý svět. Ne, že by ho
už dohnala nebo ty špičky, nebo ty lepší standardy světové vědy, ale rozhodně ho dohání, na to máme celou řadu
kvantitativních údajů od počtu publikací, kde třeba Univerzita Karlova dneska je zhruba na šesti násobku úrovně před
patnácti lety. I citovanosti jakožto takového parametru uznávaného, řekněme, kvality toho vědeckého výzkumu, kde
nedosahujeme rozhodně na lepší evropské standardy, nicméně se zlepšujeme kontinuálně, pozvolně. Takže dá se říct,
že zejména, co se týče těch nejlepších pracovišť, to jsou vysoké školy a Akademie věd, tak tam ty peníze, které se v
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tuto chvíli na vědu dávají, jsou zhodnoceny poměrně velmi dobře a v mezinárodních srovnáních dokonce často mírně
nadstandardně.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Mohou situaci zachránit, nebo aspoň nějak "vylepšit" evropské peníze, tedy peníze z rozpočtu Evropské unie?

Václav HAMPL, rektor Karlovy Univerzity
--------------------
Tady v zásadě, když je řeč o evropských penězích, tak v tuto chvíli se bavíme vlastně o dvou hlavních zdrojích, jedno
jsou strukturální programy, ty známé operační programy jako je Výzkum a vývoj pro inovace, to za prvé. A za druhé jsou
to takzvané rámcové programy na vědu a výzkum. Jednou větou bych se zmínil o těch rámcových programech. Tam je
ta situace jednodušší, to je prostě celoevropská otevřená soutěž, všechny věci, všechny týmy se za rovných podmínek
toho můžou účastnit, to my taky děláme a dá se říct, že třeba Karlova Univerzita si v tomto nevede zrovna špatně.
Ta složitější záležitost jsou ty strukturální fondy operační programy, protože tam je poměrně dneska už dobře známý
problém toho, že ten program Výzkum a vývoj pro inovace, který přivede poměrně velké peníze do infrastruktury pro
výzkum a vývoj, tak nemůže být využit v Praze, která přitom v tuto chvíli má jaksi nejzavedenější kvalitní vědecké týmy.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Uvádí rektor Univerzity Karlovy Václav Hampl. Děkuji vám za rozhovor. Na shledanou.

Václav HAMPL, rektor Karlovy Univerzity
--------------------
Děkuji. Na shledanou.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Takové byly polední Ozvěny dne. Odpoledním Radiožurnálem vás provede Daniela Karafiátová. Dobré odpoledne a
dobrý poslech dalších pořadů přeje Jan Bumba.


